
ادامه از صفحه اول
اتحادی��ه اروپای��ی هر چه بیش��تر به 
گاز طبیعی مایع گران تر آمریکا وابس��ته شده؛ گازی که به نظر 
می رس��د حق حاکمیت آنها را نقض می کند. واردات  ال ان جی 
خود فرانسه از کشوری که اتحادیه اروپایی خود را مستلزم حفظ 
حاکمیت��ش در برابر آن می داند - یعنی روس��یه - در چند ماه 
اول سال جاری]2024[ 75 درصد نسبت به یک سال گذشته 

افزایش یافته است. 
به گزارش]تارنمای آمریکایی[  پولیتیکو، فرانسه بزرگ ترین 
 مش��تری روس��یه در زمینه ال ان جی  در اروپا ط��ی ماه فوریه

)بهمن / اسفند(  گذشته بود. اتحادیه اروپایی با تمام سروصدایی 
که به راه انداخته،  اینطور هم نیست که واردات گاز از روسیه را 
متوقف کرده باشد. آنها تازه واردات گاز خود از خط لوله روسیه 
را با ال ان جی روس��یه جایگزین کرده اند. به طور دقیق، هر ماه 
یک میلیارد دلار گاز طبیعی مایع روسیه از مبدا قطب شمال به 
اتحادیه اروپایی وارد می شود. به گزارش رویترز، سال 2023 این 

بلوک در واقع هنوز 15 درصد گاز خط لوله خود را از روسیه وارد 
می کرد، در حالی که این میزان نسبت به قبل از جنگ اوکراین 45 
درصد کاهش یافته  اما همین که آنها اصلا گاز را از خط لوله وارد 
می کنند، ممکن است برای افرادی که گوش شان واقعا به دهان 
بروکسل بود شوکه کننده باشد؛ بروکسلی که لاف می زد با محروم 
کردن پوتین از درآمدهای انرژی، او را نواخته است. سمن)سازمان 
غیردولتی( گلوبال ویتنس )Global Witness( سال گذشته 
گزارش داد اتحادیه اروپایی در حقیقت به جای گاز خط لوله، به 
واردات گاز طبیعی مایع روس��یه رو آورده است. در همین حال 
واردات ال ان جی روس��یه توسط  اتحادیه اروپایی از زمان شروع 
جنگ، 40 درصد جهش داشته است. دست آخر مکرون درباره 
اوکراین گفت: »شرط اساسی برای امنیت ما این است که روسیه 
در جن��گ تجاوزکارانه ای که علیه اوکراین به راه انداخته پیروز 

نشود. این ضروری است«.
 آنچه ضروری تر اس��ت اما این است که مکرون باید معنای 
واقعی »برنده ش��دن« اوکراین را مشخص کند. به نظر می رسد 
با توجه به شانس غیر صفر تغییر بازی در میدان نبرد که خطر 
برپا س��اختن جنگ سوم جهانی را در پی دارد، عدم تداوم روند 
بی معنای له کردن جمعیت اوکراین،  قاعدتا ]از نگاه ناتو[ به عنوان 
یک پیروزی تلقی می شود. با این حال، مکرون به وضوح ایده های 
دیگری نی��ز دارد، چه؛ با تمام بازیگری هایش در نقش ناپلئون 
بناپارت و خیال پردازی درباره س��وزاندن روس ها، آشکارا درباره 

اعزام نیروهای فرانسوی به اوکراین صحبت می کند. 
نه اینکه اوکراین واقعاً در اتحادیه اروپایی باشد اما مکرون اکنون 
توضیح می دهد که اتحادیه »شروع به تجدیدنظر در جغرافیای ما و 
در مرزهای همسایگی ما کرده است«. حالا واکنش اتحادیه اروپایی 

به روسیه را تصور کنید وقتی بخواهد همین کلمات را بر زبان آورد. 
با همه اینها، در نهایت این فقط یک سخنرانی دیگر است که 
برای تأثیرگذاری حداکثری در آستانه انتخابات پارلمانی آتی ژوئن 
)خرداد / تیر( اتحادیه اروپایی تنظیم شده است. مانند بسیاری 
از دستفروش��ی های رهبران اتحادیه اروپای��ی به روش مکرون 
که به مثابه آت��ش زدن واقعیت و رقیق کردن آن با لفاظی های 
ایدئولوژیک است، این ممکن است دل چند نفری را هم به دست 
آورد اما هیچ مغزی را که مثل یک قطعه پنیر فرانسوی کومته 

سوراخ سوراخ نباشد، مجاب نخواهد کرد. 
* فعال سیاسی محافظه کار و گزارشگر و مقاله نویس بین المللی 
کانادایی

پی نوشت:
1- شورای امور اقتصادی و مالی، یکی از زیرمجموعه های شورای 
اتحادیه اروپایی متش�کل از وزرای اقتصاد و دارایی 27 کشور 

عضو اتحادیه است.

ترسیم چشم انداز آینده باشگاه استقلال
از سوی مدیریت پتروشیمی

این گوی و این میدان
عبدالله دارابی: بدون تردید هنوز ابهاماتی درباره واگذاری 
2 باشگاه بزرگ پایتخت وجود دارد که گذر زمان بهترین 

پاسخگوی آن خواهد بود. مواردی از قبیل:
1- آی��ا ای��ن واگذاری ه��ا واقعا خصوصی س��ازی اس��ت یا 

خصوصی بازی؟
2- آینده این 2 باشگاه پرطرفدار در مالکیت جدید، به سعادت 

منجر می شود یا شقاوت؟
۳- در دولت ه��ای آینده و مدیریت های بعدی مالکان، چه 

نگاهی در زمینه باشگاه داری آنان وجود خواهد داشت؟
۴- با توجه به سخنان روزهای گذشته مسؤولان وزارت ورزش 
و سازمان خصوصی سازی درباره تداوم نظارت آنها بر این 2 

باشگاه، روند واگذاری چقدر واقعیت دارد؟
۵- آین��ده این 2 باش��گاه که طبق گفته رئیس س��ازمان 
خصوصی سازی »پس از رد دیون دولت توسط مالکان جدید 
قابل فروش به مالک بعدی خواهد بود«، چه سرنوش��تی به 
خود خواهد دید؟ مالکان بعد چه کسانی خواهند بود و چقدر 
اهلیت و توانایی اداره این 2 باشگاه بزرگ را خواهند داشت؟
۶- این واگذاری ها چقدر نش��أت گرفته از عقلانیت، تدبیر، 

آینده نگری و قانون مندی است؟
ابهامات و س��والات اینچنینی، شاید بیم ها را به نسبت 
امیدها در این پروسه افزایش هم بدهد! هنوز یادمان نرفته 
سال گذشته در چنین ایامی و برای تفکیک مالکیت مشترک، 
باشگاه استقلال به وزارت اقتصاد واگذار شد ولی چند ماه بعد، 
شخص وزیر اقتصاد آن را رد کرد و نشدنی خواند و پس از 
ماه ها این باشگاه و هوادارانش فهمیدند چقدر سرکار بوده اند!! 
پس هر فوتبال دوستی، خارج از تعصبات و ظاهرنگری ها حق 
دارد در این باره نگرانی های جدی داشته باشد و دکمه باورش 
نیز به راحتی فعال نشود. به هر حال فقط امیدواریم این روند، به 
ضعیف شدن 2 قطب بزرگ فوتبال کشور منتهی نشود و بس.

... و ام��ا بع��د، جناب علی عس��کری، مدیرعامل صنایع 
پتروش��یمی خلیج فارس در نخستین جلسه پس از تملک 
باشگاه استقلال، چشم اندازی را برای این باشگاه ترسیم کرد 
و گفت: »استقلال باید در عرصه های ملی، منطقه ای و جهانی 
جزو برترین ها باشد«. حقیقتا نمی دانیم این را رویای ایشان 
فرض کنیم یا عزم جدی وی و مالکیت جدید؟ آن را در زمره 
سخنرانی صرف و وعده های بدون عمل و عوام پسندانه اکثر 
مدیران و مسؤولان عرصه های مختلف ) از هر دو جناح معروف 
کشور( در این سال ها بدانیم یا چراغ امیدی از بهر نواندیشی 
و تصمیم به اقدام جدی مدیران در دل بیفروزیم؟ به هر حال 
آدمی به امید زنده است و این گوی و میدان نیز که همواره برای 
مدعیان فراهم است و موجود... اما مدیریت محترم پتروشیمی 
و مالک جدید قدیمی ترین باشگاه ایران و پرافتخارترین تیم 
فوتبال ایران در آسیا، حتما می دانند رسیدن به آنچه ترسیم 
کرده اند نیازمند ابزار و داشته ها و امکاناتی است که برخی از 
آنها چون استعداد و نیروی انسانی، خوشبختانه فراهم است 
و بس��یاری از آنها نظیر ساختار درس��ت، امکانات سخت و 
نرم افزاری، بودجه موردنیاز، برنامه و نگاه درست و مدیران و 
مربیان متخصص و مجهز به دانش روز، متاسفانه نه در حد 
کفایت و بزرگی کردن! مضاف بر آن نمی دانیم این چشم انداز در 
شمار برنامه های کوتاه مدت مالک جدید است یا بلندمدت آن؟

آقای علی عسکری!
 امیدواریم به هر حال صحبت های شما در نخستین جلسه 
هیات مدیره باشگاه استقلال، از نوع سخن و رویاپردازی صرف 
نباشد که هزینه ای هم برای گوینده ندارد و پشت آن اراده ای 
جدی و برنامه ای قوی وجود داشته باشد، البته رسیدن به جمع 
برترین های جهان به دلایلی که شما و هر مطلعی می داند، فعلا 
فقط رویاست اما رساندن استقلال به جایگاه واقعی اش در ایران 
و آسیا شدنی است اگر الزامات آن بخوبی مهیا و اجرا شود و 
گلوگاه های مسیر به درستی شناخته و از میان برداشته شود.

مرتضایی: افغانستان در فوتسال 
فرزند ایران است

سرمربی تیم  ملی افغانستان پس از تاریخ سازی به همراه 
این تیم، فوتس��ال افغانستان را فرزند فوتسال ایران دانست. 
مجید مرتضایی درباره صعود تیم  ملی فوتسال افغانستان به 
جام جهانی 2024 ازبکستان در نخستین حضور خود در جام 
ملت های آسیا اظهار داشت: بازیکنان ما برای نخستین بار در 
جام ملت ها به میدان می رفتند و استرس و فشار زیادی روی 
آنها بود، به همین دلیل کیفیت پایین تری نسبت به دیدارهای 
دوستانه داشتیم و توانایی افغانستان، 30 - 20 درصد بالاتر از 
چیزی است که در جام ملت های آسیا دیدید. مرتضایی درباره 
خوش��حالی مردم افغانستان پس از صعود تیم  ملی فوتسال 
کشورشان به جام جهانی بیان کرد: بازیکنان و مربیان افغانستان 
کار بسیار بزرگی کردند. اگر خدا به کسی لیاقت بدهد، کاری 
می کند که او باعث شادی یک ملت شود. این اتفاق حاصل 
لطف خداس��ت و خوشحالم که به عنوان یک ایرانی، کمک 
ناچیزی به شادی مردم افغانستان کردم. وی درباره قهرمانی 
تیم  ملی فوتسال کشورمان در جام ملت های آسیا به تسنیم 
گفت: ایران در آسیا منحصربه فرد است و شاید افغانستان در 
فوتسال، فرزند ایران به حساب بیاید. ایران بازیکنان و مربیان 
بس��یار خوبی دارد و سبک بازی ما شبیه این تیم است. در 
بازی فینال، ایران را به  عنوان یک تماش��اگر تشویق کردم و 
از عوامل این تیم تشکر می کنم که به ما روحیه دادند. این 
مساله نشان دهنده فرهنگ بالا و خونگرمی مردم ایران است. 
س��رمربی ایرانی تیم  ملی افغانستان با بیان اینکه کشورمان 
قدرت بلامنازع فوتسال آسیا به شمار می رود، خاطرنشان کرد: 
افغانستان نیز تلاش می کند یکی از افتخارآفرینان آسیا باشد و 
به مرحله حذفی جام جهانی برسد. تلاش می کنیم در میان 4 
تیم برتر آسیا قرار بگیریم و امیدواریم این اتفاق در جام جهانی 
بیفتد. صعود به جام جهانی بسیار ارزشمند است اما کارمان 
هنوز تمام نشده و از هفته آینده برای جام جهانی برنامه ریزی 
می کنی��م. مرتضایی با اش��اره به زمان 138 روزه تا ش��روع 
جام جهانی فوتسال اظهار کرد: فرصت زیادی تا این مسابقات 
نداریم و بعد از موافقت با این برنامه ها، اردوهای خودمان را 
آغاز خواهیم کرد که بخش اعظم آن در شهر مشهد مقدس 
خواهد بود. تورنمنتی شش جانبه در تایلند خواهیم داشت و 2 
ماه دیگر در تورنمنت کافا در کشور تاجیکستان بازی می کنیم 
که برای آماده سازی ما بسیار خوب است. فدراسیون فوتبال 
و مقامات کشور افغانستان همکاری بسیار خوبی با تیم  ملی 

فوتسال داشته اند. 

یادداشت

ورزشی
هشدار فیفا به محرومیت رئال، بارسا و تیم  ملی اسپانیا

فوتبال اسپانیا به دلیل مداخله دولت در آستانه »محرومیت بزرگ« قرار دارد. »پیامد مرگبار در انتظار فوتبال اسپانیا به خاطر مداخله دولت«؛ این عنوان گزارش نشریه آ.اس اسپانیا از دخالت وزارت ورزش این 
کشور در امور فدراسیون فوتبال است. طبق قانون فیفا هیچ دولتی حق ندارد در امور فوتبال دخالت کند، در غیر این صورت فوتبال آن کشور تعلیق و از حضور در تمام مسابقات بین المللی محروم می شود. نشریه 
آ.اس گزارش داد »فیفا و یوفا با ارسال نامه ای تهدیدآمیز به وزارت ورزش اسپانیا« خواهان توضیح ایجاد کمیسیونی در فدراسیون این کشور شدند که این کمیسیون را »مصادق دخالت دولت در فوتبال می دانند«.

زهره فلاح زاده: آلومینیوم در حالی پرسپولیس را در مرحله 
یک هشتم نهایی جام حذفی از گردونه رقابت ها حذف کرد که 
می توان از تقابل این 2 تیم به عنوان خاطره انگیزترین مسابقه 
چند وقت اخیر فوتبال باشگاهی ایران یاد کرد.  اراکی ها 2 بار 
در طول 120 دقیقه با اختلاف 2 گل عقب افتادند اما هر 2 
بار در واپسین لحظات مسابقه کامبک زدند و حتی در ضربات 
پنالتی ها هم از پرس��پولیس عقب افتادند اما دروازه بان آنها 
توانست ورق را برگرداند. یکی از بازیکنان آلومینیوم که نقش 
بس��زایی در صعود این تیم داشت، »شروین بزرگ« بود. این 
بازیکن پاس گل اول را داد و دقیقه ۹5 با یک شوت تماشایی 
ورق را برگردان��د تا بازی ب��ه وقت اضافه برود و در وقت های 
اضافه نیز گل سوم آلومینیوم را به ثمر رساند. درخشش مهاجم 
اراکی ها منجر به این ش��د که به جای تیم مدعی و پرستاره 
پرس��پولیس، این تیم آنها باشد که به جمع 8 تیم برتر جام 
حذفی صعود می کند.  این درخش��ش بهانه ای شد با شروین 

بزرگ گفت وگویی داشته باشیم.
***

   ذهنیت خوبی از بازی با پرسپولیس داشتیم
با توجه به اینکه ما در بازی لیگ هم در اراک پرسپولیس 
را برده بودیم، ذهنیت خوبی قبل از شروع مسابقه داشتیم . با 
توجه به پتانسیل تیم مان حس می کردیم می توانیم صعود کنیم.

   بازی را خوب شروع نکردیم
بازی را خوب شروع نکردیم و پرسپولیس خیلی زود به گل 
اول رسید. نمی خواهم خیلی در رابطه با داوری صحبت کنم و 
باید کارشناسان نظر دهند اما فکر می کنم قبل از اینکه اورونوف، 
بازیکن پرسپولیس صاحب توپ شود و گلزنی کند، روی بازیکن 
ما مرتکب خطا شد.  بعد از آن هم گل دوم را دریافت کردیم.

دوم  نیم�ه  پرس�پولیس     
عقب نشینی کرد

بازی در نیمه دوم کامل دست 
ما بود و پرسپولیس کامل عقب 
نشس��ت. موقعیت های خیلی 
خوبی هم داشتیم. پرسپولیس 
در این نیمه بیشتر تعویض های 
دفاعی انجام داد تا از 2 گل خود 
محافظت کند. آقای حس��ینی 

همیشه انرژی مثبت می دهد و با تعویض هایش ورق را برگرداند.
   روز من بود

این اصطلاح هست که می گویند روز بازی یک فوتبالیست 
است. آن روز واقعا روز من بود. دقیقه 85 پاس گل به لیموچی 
دادم و او گل اول را به ثمر رساند . وقتی این گل  زده شد، انرژی 
مضاعفی در بچه ها به وجود آمد که می توانیم بازی را مساوی 

کنیم و  گل دوم را هم که من به ثمر رساندم.
   روی این گل خیلی تمرین کردم

بیشتر بازیکنان بعد از اتمام تمرین، پنالتی تمرین می کنند 
اما من این مدل شوت را همیشه تمرین می کنم. خدا را شکر 
خواست خدا بود که در لحظات پایانی به همان سبک گلزنی 
کنم تا از باخت تیم جلوگیری کنم و بازی به وقت اضافه برود.

   بهترین لحظه زندگی ام بود
به ثمر رس��یدن آن گل یکی از بهترین لحظات زندگی ام 

بود. هم اینکه توانستیم به بازی 
برگردیم و هم اینکه شانسی در 

این رقابت ها داشته باشیم.
   یک شب رؤیایی بود

از آن دس��ت مسابقات بود 
ک��ه تا 20 س��ال دیگر هم در 
ذهن هوادار می ماند. مثل بازی  
پرگل استقلال – استیل آذین یا 
داربی ای که 4 بر 2 پرسپولیس 
پیروز شد یا داربی 3 بر 2 که لحظات پایانی پیروز قربانی گل 
برتری را به ثمر رساند؛ این بازی هم خاطره انگیز شد. یک شب 
رویایی بود. ما 3 بار در بازی به پرسپولیس کامبک زدیم که 
اتفاق نادری در یک مسابقه فوتبال است . در وقت های اضافه که 
باز هم پرسپولیس 2 گل پشت هم زد، باز همان انگیزه سراغم 
آمد و آن ارسال کرنر و گلی که به ثمر رساندم. بازیکنان هم 
تلاش کردند تا گل چهارم و مساوی را در لحظه پایانی بزنیم.

   می دانستم برنده پنالتی ها خواهیم شد
مطمئن بودم بازی به پنالتی  بکش��د ما پیروز خواهیم بود. 
از آن جهت که فش��اری روی ما نبود و وقتی در یک بازی 2 
بار کامبک بزنید و به این مرحله برسید، احتمالا پایانش برای 

تیم تان خوش است.
   با حذف پرسپولیس به قهرمانی فکر می کنیم

تیم هایی که در این مرحله حضور دارند، همگی خوب 

هستند. البته تیمی که پرسپولیس را حذف می کند، بدون 
شک به قهرمانی در این رقابت ها فکر می کند و می تواند با 
تلاشش به این مهم هم برسد. تیم ما 2 فصل پیش به فینال 
جام حذفی رس��ید و من فکر می کنم آلومینیوم مستحق 
قهرمانی بود اما ش��انس با نساجی مازندران یار بود که به 
قهرمانی رسید. از سویی چه کسی فکر می کرد تیم استقلال 
ملاثانی تیم سپاهان را آزار بدهد و تیم اصفهانی در لحظات 
پایانی بازی گل برتری را به ثمر برساند؟ به همین خاطر 

می گویم شانس قهرمانی برای همه تیم ها مساوی است.
   اشتباهات داوری در بازی های ما تأثیرگذار بود

اصلا دوس��ت ندارم درباره داوری صحبت کنم اما اگر 
اشتباهات داوری نبود حالا تیم ما ۹-8 امتیاز بیشتر داشت. 
مقابل ملوان دقیقه ۹3 گل س��الم زدم که می توانستیم 3 
امتیاز بازی را کس��ب کنی��م اما نفهمیدم چرا مورد قبول 

واقع نشد.
   با برد مقابل فولاد رتبه مان را ارتقا می دهیم

تیم ما شخصیت خوبی دارد و  در اراک هم غیر از استقلال، 
تیم��ی نبوده که ما را اذیت کند یا پیروز ش��ود . من خودم در 
فولاد بازی کرده ام و با توجه به امکانات خوبی که دارند اعتقاد 
دارم حق شان این جایگاه نیست  اما به هر حال ما در خانه بازی 
داریم و می خواهیم رتبه مان در جدول را ارتقا بدهیم . بنابراین 

برای برد به زمین خواهیم رفت.
   قراردادم پایان فصل تمام می شود

قراردادم با آلومینیوم یک س��اله بود و پایان فصل به اتمام 
می رسد. اعتقاد دارم برای رفتن به تیم های بزرگ باید عملکردم 
بهتر از حالا باشد  و تمام تمرکزم روی چند بازی باقیمانده این 

فصل است که عملکردم را بهتر کنم.

گفت وگوی »وطن امروز« با شروین بزرگ، ستاره ای که موجب حذف پرسپولیس شد

برای گلم تمرین کرده بودم

موسیو بناپارت، قاتل اروپای مردنی کیست؟ ترجمه

مهدی طاهرخانی: خبری که شامگاه روز یکشنبه نهم اردیبهشت ماه 
توسط خبرنگاران نزدیک به باشگاه استقلال ابتدا به عنوان »شایعه 
تایید نشده« پخش ش��ده بود، متاسفانه دیروز دوشنبه به صورت 
رس��می از سوی مدیرعامل مالک باشگاه آبی ها به صورت رسمی 
اعلام ش��د. هم��ه ماجرا به حذف نام »ایران« از پس��وند باش��گاه 
فرهنگی - ورزشی استقلال مربوط می شود؛ شرطی که به صورت 
پیش فرض برای واگذاری سهام دولتی به بخش خصوصی از سوی 

سازمان خصوصی سازی به صورت اجبار قید شده بود.
 اما پرسش اصلی و مهم این است: آیا واقعا سهام سرخابی ها از 
بخش دولتی به بخش کاملا خصوصی واگذار شده که باید اینچنین 
محکم و اجباری روی حذف پسوند ملی ایران تاکید و اصرار شود؟ 
حقیقتا هلدینگ خلیج فارس یک شرکت تمام خصوصی و شخصی 
است که بعد از واگذاری 85 درصد سهام استقلال به این بخش، باید 
اینچنین محکم و قاطعانه روی حذف نام ایران از استقلال پافشاری 
می شد؟ ملاحظات قانونی سازمان خصوصی سازی قابل درک است 
اما بخش مهم ماجرا به واقعیت های موجود مربوط می شود. شاید اگر 
حقیقتا یک شرکت کاملا خصوصی قرار بود سهام استقلال ایران را 
بخرد، آن وقت باید روی حذف نام ایران، تاکید می شد اما همان طور 
که همه می دانند هلدینگ خلیج فارس یک شرکت خصولتی است 
زیر نظر دولت. از این رو جای ملاحظات بسیار زیادی وجود داشت.
 اما بخش مهم و قابل اعتنای این اتفاق، عوض کردن پس��وند 
نام یکی از تیم هایی است که به گواه تعداد هوادار در سطح کشور 
)همانند پرسپولیس( می توان آن را یک سرمایه ملی قلمداد کرد. 
استقلال که به همراه پرسپولیس امروز از پرطرفدارترین تیم های 
ایران و آسیا به شمار می رود همواره با همین نام استقلال بین اهالی 
فوتبال شناخته شده و خواهد شد اما هلدینگ خلیج فارس که در 
بهترین حالت یک شرکت خصولتی به شمار می رود ترجیح داد نام 

برند خودش را روی این باشگاه پرهوادار بگذارد.
نگرانی امروز ما این است که متاسفانه یک شرکت اقتصادی نام 
خودش را به یک برند ملی وصله می زند. کدام تیم بزرگ و پرهوادار 
در فوتبال جهان را می شناسید که بعد از سال ها فعالیت و به دست 
آوردن میلیون ها هوادار، پس��وند و پیشوند خود را تغییر دهد؟ در 
بهترین حالت، تیم هایی همانند آرس��نال و بارسلونا نام ورزشگاه 
خانگی خود را به مدت معلومی به اسپانسرشان اختصاص می دهند. 
در جدیدترین اتفاقی که از س��ال 2022 در شهر بارسلون رخ داد 
باشگاه بارسا امتیاز حق نامگذاری ورزشگاه نوکمپ را به »اسپاتیفای« 
که یکی از بزرگ ترین سرویس های پخش موسیقی در جهان است، 
واگذار کرد. این کمپانی سوئدی به مدت 3 سال این امتیاز را در اختیار 
گرفت و نام ورزشگاه خانگی بارسلونا به »ورزشگاه اسپاتیفای کمپ 
نو« تغییر کرد یا مثلا در همین ایران، باشگاه باسابقه تراکتورسازی 
به بخش خصوصی واگذار شد. مالک جدید اما با فهمیدن اهمیت 
این سرمایه در شمال غرب کشور، صرفا با برداشتن کلمه »سازی« 
که مالکیت قبلی این باش��گاه را نمایندگی می کرد؛ نام تراکتور را 
برای تیم حفظ کرد، تصمیمی که به مرور و با سرازیر شدن ده ها 

هزار هوادار به بازی های تراکتور، درس��ت بودنش مشخص شد اما 
متاس��فانه بعد از واگذاری 85 درصد سهام استقلال به عنوان یک 
شرکت دولتی به بخش خصوصی )یا بهتر است بگوییم خصولتی( 
هلدینگ خلیج فارس در اقدامی عجیب نام برند خود را جانشین کلمه 
ایران کرد. قطعا نام خلیج فارس برای ما یک واژه با ارزش و ملی است 

اما همین خلیج فارس جزئی از ایران است.
تغییر نام را باب نکنید ■

موضوع مهم دیگر که باید از همین امروز نگرانش بود به آینده 
نه چندان دور سهامداران استقلال و پرسپولیس مربوط می شود. در 
این میان این سوال مطرح است: مالک خصوصی چه زمانی قادر 
به واگذاری باشگاه مورد تملکش است؟ پاسخ این سوال نیازمند 
رعایت یک پیش نیاز است. از آنجا که 2 باشگاه به  صورت اقساطی 
خریداری شده اند، طبق توافق صورت گرفته، سرخابی ها تا ۶ سال زیر 
نظر سازمان خصوصی سازی خواهند بود و مالکان بخش خصوصی 
آنها باید تا تاریخ معین شده، اقساط خود را به دولت بپردازند. اگر 
بخش خصوصی سریع تر از زمان موعود )پیش از ۶ سال(، اقساط 
خود را تسویه کند، می تواند فردای همان روز سهام باشگاه موردنظر 
را در فرابورس عرضه کند. تصور کنید هلدینگ خلیج فارس بعد از 
۶ سال تصمیم به فروش سهام استقلال به یک بخش صددرصد 
خصوصی بگیرد. آن وقت در نخس��تین اقدام شاهد حذف پسوند 

خلیج فارس خواهیم بود و بعد از آن ش��رکت جدید هر نامی که 
علاقه داشته باشد پسوند استقلال می گذارد. یا اینکه نام تیم را به 
کلی عوض می کند. چنین سرنوشتی را عینا برای پرسپولیس هم 
می توان متصور بود. از این رو بهتر است همین امروز که به صورت 
حقیقی و واقعی همه چیز در دس��ت دولت است، مقابل این فتح 
باب ایستادگی کند. استقلال ایران همیشه استقلال بوده و تصور 
اینکه هر روز یک ش��رکت اقتصادی بخواهد نامش را به این برند 
ملی اضافه کند، آزاردهنده است. شاید امروز به واسطه زیبا و مهم 
بودن نام خلیج فارس عده ای مقابل چنین رفتاری واکنش جدی 
نشان ندهند اما فراموش نکنید اگر این روش عادی شود آن وقت 
هر مالکی می خواهد نام خودش را به این اسم بزرگ وصله بزند. از 
سوی دیگر همان قدر که مردم ما روی فارس بودن خلیج فارس تاکید 
و اصرار دارند باید خیلی از مسائل دیپلماتیک را به صورت ظریف 
و دوراندیشانه رعایت کرد.  این پسوند که جانشین نام ایران شده 
در بازی های آسیایی ممکن است چالش های سیاسی غیرضروری 
برای ما پدید بیاورد. اینکه ما باید از نام تغییرناپذیر خلیج فارس 
دفاع کنیم، کرده و خواهیم کرد در این مورد هیچ سیاست مخفی 
و پنهانی وجود ندارد اما باید حواس مان باشد که بی دلیل و با دست 
خود، چالش های بی جهت خلق نکنیم. این هم از دیگر مواردی است 

که باید حتما مورد ملاحظه قرار بگیرد. 

دلخوری هواداران را هم لحاظ کنیم ■
چند دهه قبل درس��ت بعد از پیروزی انقلاب اس��لامی، بحث 
تغییر نام و مالکیت 2 تیم بزرگ ایران مطرح شد. با توجه به تغییر 
حاکمیت و نامی که پیش تر باشگاه استقلال یدک می کشید حتی 
کار تا انحلال این باشگاه پیش رفت اما خوشبختانه با ورود مردان 
ورزشی دلسوز همانند مرحوم منصور پورحیدری، همچنین عنایت 
آتش��ی )پیشکسوت بسکتبال( تنها قرار ش��د نام قبلی را به اسم 
پر معنای اس��تقلال تغییر دهند. اتفاق مهمی که باعث حفظ یک 
گنجینه ملی با میلیون ها هوادار شد. به دلیل وجود حساسیت های 
بی مورد متاسفانه عده ای بی آنکه توجه کنند نام پرسپولیس هیچ 
منافاتی )برخلاف نام پیشین استقلال( با وضعیت فعلی کشور ندارد، 
اصرار کردند نام پرسپولیس به آزادی و سپس پیروزی تغییر یابد. 
برخلاف نام اس��تقلال که طی 5-4 دهه بخوبی روی این باش��گاه 
نشس��ت و امروز همه فقط یک نام استقلال را می شناسند و بس، 
هرگز آزادی و پیروزی که هر دو از آرمان های انقلاب نوپای کشور 
بود و حتی از لحاظ لغوی هم معنای زیباتری نسبت به پرسپولیس 
داشت، نگرفتند و مردم در ورزشگاه ها هرگز این تغییرنام بی مورد را 
نپذیرفتند. سرانجام با این مقاومت به واسطه تلاش محمد رویانیان 
از لحاظ حقوقی نام باشگاه فرهنگی- ورزشی پرسپولیس تثبیت 
و ماندگار شد. همین تجربه نشان می دهد نباید به دلایل واهی و 
غیراصولی سراغ تغییر نام و کم و اضافه کردن پسوند و پیشوند آنها 
برویم. استقلال ایران چیزی نیست جز یک نماد ملی و میهنی که 
میلیون ها هوادار را دلخوش به اسم و آوازه خود کرده است. شاید 
بیش از 80 درصد طرفداران امروز استقلال، از همان بدو تولد همین 
نام را شنیده اند و در ورزشگاه ها فریاد زدند. استقلال که برای ایران 
است نه یک کلمه بیشتر و نه کمتر. وصله کردن هر برند اقتصادی 
با هر نامی به استقلال، چیزی نیست جز سوءاستفاده از نامی که 
دیگر تغییرناپذیر است. فارغ از خوشنامی و بدنامی مالکان وقت سهام 
استقلال و پرسپولیس که ممکن است وضعیت مالکیت و اقتصادی 
آنها هر زمانی تغییر کند، باید ملاحظات بسیاری را روی این تغییر 
نام داشت. اگر امروز از سوی دولت که کماکان ریش و قیچی را در 
پیدا و نهان در اختیار دارد، مقابل این تغییر پسوند ایستادگی نشود، 
قطعا در آینده هر اتفاقی را می شود برای این 2 باشگاه متصور بود. 

صداوسیما دقت کن! ■
همان طور که در س��طور پیشین شرحش رفت، بحث تغییرنام 
پسوند استقلال ایران شامگاه یکشنبه مطرح شد و امید آن می رفت 
با تکذیب هلدینگ خلیج فارس، همه چیز ختم به خیر ش��ود اما 
بعدازظهر دیروز دوشنبه به محض اعلام رسمی این تغییر پسوند از 
سوی عبدالعلی علی عسکری )مدیرعامل فعلی این هلدینگ و رئیس 
سابق صداوسیما( با آب و تاب فراوان در بخش های خبری سیما اعلام 
شد. متاسفانه رسانه ملی بی توجه به عواقب و اشتباهات این تغییر نام 
به استقبالش رفت؛ در حالی که انتظار می رفت صداوسیما با درک 
ملاحظات فنی و ملی و با توجه به اهمیت فرهنگی و اجتماعی این 
برند ملی، نسبت به این تصمیم هلدینگ خلیج فارس انتقاد می کرد.

سه شنبه 11 اردیبهشت 1۴0۳
وطن امروز     شماره ۴027

گفتوگو

ادامه از صفحه اول
به نظر می رسد خط قرمز اصلاح طلبان 
نه آزادی اس��ت، نه دانشگاه، نه آزادی بیان، بلکه این قداست)!( 
آمریکاست که خط قرمز آنها در تحلیل ها و گفتارهای رسانه ای 
و حزبی محسوب می شود! سکوت بسیاری از احزاب اصلاح طلب 
در قبال اعتراضات غیرتمندانه دانشجویان آمریکایی و اروپایی، 
جلوه ای از بدیهیات حاکم بر تفکر و مانیفست حزبی و دستور العمل 
سیاسی این گروه هاست. در اینجا ما با نوعی پارادوکس مدیریت 

شده مواجه هستیم که در آن رفتارها و ارزش ها اصالت نداشته 
و این ساختارها هستند که حسن یا قبح یک رفتار یا گفتار را 
تعیین می کنند. گویا نظریه »ساختار - بازیگر« که توسط کنت 
والتز بر مبنای نگاه نئورئالیستی وضع شده، تبدیل به یک الگوی 
ثابت ذهنی و تحلیلی در میان اصلاح طلبان و حامیان فتنه شده 

است! جایی که ساختار نسبت به بازیگران اصالت داشته و بازیگرانی 
که نخواهند در قالب آن بگنجند، جایی در آن ندارند. آنگونه که 
اصلاح طلبان  تندرو و روشنفکران غرب زده نسبت به ساختار جاری 
قدرت در غرب ارزش و احترام قائل هس��تند، خود شهروندان و 
حتی برخی سیاستمداران غربی نیستند! پلیس فدرال و دیوان 

عالی آمریکا، در این نگاه مسموم دارای ارزش هستند زیرا متعلق 
به ساختار قدرت در غرب هستند؛ آنها می توانند هزاران دانشجو 
را سرکوب کرده و آنها را تا آنجا که می توانند ضرب و جرح کنند 
و بعد هم با تحس��ین مدعیان آزادی بیان و حقوق بشر روبه رو 
شوند. این همان سیکل معیوبی است که ورودی و خروجی آن 
هر 2 بر اساس »غرب پرستی« به جای »بها دادن به اصالت ها و 
ارزش ها« در آمریکا و اروپا شکل گرفته و البته، از سوی جریانات 

واداده داخلی نیز مورد کرنش و احترام واقع می شود.

مرغ آمریکایی ها غاز است! یادداشت

چرا اضافه کردن نام مالک جدید به استقلال تصمیم غلطی است؟

استقلال، استقلال بماند 


